
Bjerringbro den 7. februar 2016 

 

Att: Villy Dollerup Bach 

 

 

 

Bemærkninger til anmeldelse af nedlæggelse af skovvej på skibelundvej 104, Bjerringbro. 

Nedenstående bemærkninger er foranlediget af brev fra Teknik & Miljø dateret den 25. januar 2016. 

Brevet fra Teknik & Miljø er tilsendt lodsejere som bliver berørt af nedlæggelse af vejen og forslag 

til alternativ vej. 

Undertegnede lodsejere har enten modtaget brevet fra Viborg Kommune eller er lodsejere som vil 

blive berørt af de ændringer som ny alternativ vej vil afstedkomme. De fremførte bemærkninger er 

efter aftale sammenfattet i dette fælles brev. 

Nedenstående bemærkninger er således skrevet i et samarbejde mellem lodsejere: Jens Peter 

Søgaard, Karsten Sølvsten, Jørn Petersen, Jørn Mortensen, Ejvind Jensen og Lars Henrik Pedersen. 

Først er vi som lodsejere overrasket over at det overhovedet drøftes at vejen skal nedlægges efter 

som vejen gennem Åbo Plantage er tinglyst som gennemgående adgangsvej. Tinglysningen fremgår 

af tingbogen for Skibelundvej 104, akt 70_A_347 og afsnit heraf fremgår af bilag 1. 

Vi gør også opmærksom på at vejen gennem Åbo tjener som adgangsvej for brandvæsen ved brand 

i skov og plantage i området. 

Ligeledes tjener vejen gennem Åbo som adgangsvej til Tangeværket ved brud på diget eller anden 

situation der måtte opstå som nødvendiggør at det kan skabes adgang til Tangeværket fra øst siden.  

Ovenstående hensyn må være blandt de argumenter der lå bag ved den tinglysning af vejen som 

beskriver at Tangeværket til enhver tid har ”ret til færdsel af enhver art ad en over nedennævnte 

ejendomme gående 3,77 m bred vej ”. Se bilag 1. 

En del af den vej der foreslås nedlagt går igennem matrikel 17i tilhørende Ejvind Jensen. Ejvind 

Jensen ønsker ikke sin del af vejen nedlagt og er aldeles uforstående over for at Åbo søger den del 

af vejen nedlagt. Tværtimod ønsker ejeren af 17i at vejen opretholdes og ønsker at borgere i 

lokalområdet fortsat benytter denne som adgangsvej mellem Bjerringbro og Tangeværket. Der er 

således ikke overensstemmelse mellem ønsket om nedlæggelse af vej udtrykt i brevet fra Åbo og 

den holdning som ejeren af matrikel 17i tydeligt tilkendegiver i personlig samtale. Det berørte 

stykke af vejen gennem matrikel 17i er vist i bilag 2. 

Generelt kan det siges at vejen gennem Åbo gennem generationer har været anvendt som 

adgangsvej for borgere i Bjerringbro og lokalområdet til det rekreative område ved Tangeværket og 

Tange Sø. 

Vejen gennem Åbo er således også markeret på mange kort som anviser forslag til ture i området og 

vejen er tydelig skiltet som rute 16. 

  



Overgangen over Gudenåen ved Tangeværket/dæmningen danner sammen med andre broer ved 

Bjerringbro et særdeles velfungerende sammenhængende net for cyklende og gående færdsel. For få 

år siden blev broerne ved Kællinghøj og Gudenåvej/Enghavevej etableret og senest er der etableret 

en gangbro i Skibelund. Oversigt over sammenhængende stinet er vist i bilag 3. 

At nedlægge den gennemgående vej gennem Åbo vil betyde at der skal etableres en alternativ vej 

for de færdende og denne alternative vej vil med stor sandsynlighed medføre at en del af de 

færdende vil forvilde sig ind på gårdsplads på Kolagergård, gårdsplads Granly eller til blind 

markvej som ender i opdyrket mark. Af bilag 4 ses disse ikke hensigtsmæssige veje markeret med 

gul vej og rød skrift. Med andre ord vil nedlæggelsen af vejen gennem Åbo skabe en ”prop” i dette 

veletablere og sammenhængende net og de færdende vil blive henvist til at færdes på en ikke 

vedligeholdt vej/markveje og uhensigtsmæssig færdsel på den forslåede alternative vej. 

I våde perioder kan dele af den alternative vej være oversvømmet og vejen kan ligeledes være 

opkørt da den fungerer som markvej for færdsel med traktorer og maskiner til drift af marker i 

området. Bilag 6 viser billede taget den 7. februar og illustrer ovenstående. I vinters var det lave 

område ved engen og hele vejen oversvømmet. 

Vi som lodsejere kan forudse at færdende fremover vil reagere på vejens beskaffenhed ved at vælge 

at færdes ulovligt uden for vejen og over eng og anden uhensigtsmæssig færdsel. 

Lodsejerne som er nævnt i dette brevs indledning, vil på det kraftigste protestere imod de gener og 

ulemper som en sådan uhensigtsmæssig færdsel vil medføre. 

Den foreslåede alternative vej er private veje og markveje og der er ikke på nogen måde vundet 

hævd på at ændre disse private veje til offentlige veje. 

Alternativ vejs nuværende anvendelse som markvej medfører at vejen ikke er hensigtsmæssig som 

adgangsvej for gående og cyklende. Ændring af nuværende anvendelse af alternativ vej til gående 

og cyklende færdsel vil kræve en øget vedligeholdelse af vejen som lodsejerne ikke ønsker at 

bekoste. 

Den foreslåede alternative vej går gennem skov- og naturområde som gennem de seneste år er 

ændret fra plantage til blandingsskov og flere vildtplantninger. Disse områder er markeret på kort i 

bilag 5. Argumentationen i henvendelsen fra Åbo om nedlæggelse af vej for at skabe ro og fred til 

glæde for dyr og natur i Åbo er således en ensidig betragtning efter som der allerede er etableret 

blandingsskov og vildtplantninger i de områder hvor den alternative vej vil passere og samme 

hensyn må gælde i disse områder. 

Opmærksomheden henledes også på at der er etableret ynglende ørne i området ved Tange sø. I 

2015 har vi flere gange set ørnene med deres unger fouragere på de marker der ligger lige op af den 

alternative vej. Samtale med ornitologer fra Aarhus Universitet bekræfter at der er ynglende ørne i 

området og ornitologerne kunne oplyse at det var kongeørne. Tidligere har der været en større 

bestand af fasaner på disse marker men efter at ørnene og deres unger fouragerer på fasanerne og 

deres yngel og anden fuglevildt er bestanden reduceret væsentligt. Vi som lodsejere nyder dog at 

det igen er muligt at have ynglende ørne i området og vi er nervøse for om øget færdsel i området 

vil betyde at ørnene forsvinder fra nærområdet. Af bilag 7 fremgår placering af rede og den mark 

hvorpå ørnene fouragerer. 

  



Mht. lovgivning vil vi gerne henlede opmærksomheden på Naturbeskyttelsesloven §26a Stk. 3: 

§26a Stk. 3 Kommunalbestyrelsen kan træffe afgørelse om, at vejen eller stien ikke må 

nedlægges, såfremt vejen eller stien har væsentlig rekreativ betydning, og såfremt der ikke 

findes eller etableres tilfredsstillende alternative adgangsmuligheder. 

Det må være op til offentlig myndighed at vurdere om den nuværende vej gennem Åbo har 

væsentlig rekreativ betydning. De berørte lodsejere som i dette brev giver deres bemærkninger til 

nedlæggelse af vejen finder at den nuværende vej gennem Åbo har væsentlig rekreativ betydning i 

det den giver adgang til Tangeværket og er en del af det sammenhængende net af veje og stier som 

beskrevet i dette brev. 

 

Af §26a Stk. 3. fremgår det også at der skal findes eller etableres tilfredsstillende alternativ 

adgangsmuligheder. 

 

Det stykke vej som Åbo foreslår nedlagt er på ca. 350 meter hvoraf de ca. 50 meter ikke ligger på 

Åbo matrikler. Forslaget til alternativ vej betyder at der skal etableres ny adgangsvej på en total 

længde på ca. 1.600 meter gennem privat ejendom (fra frakørsel Skibelundvej til krydset med 

nuværende vej). 

 

Vi vil som lodsejere ikke medvirke til dette og vi har derfor i dette fælles brev argumenteret for at 

det aldeles ikke er hensigtsmæssigt eller rimeligt at påføre os som lodsejere disse gener. 

 

Vejen gennem Åbo har eksisteret siden Tangeværket opførelse og færdsel af mennesker og dyr i 

området har tilpasset sig disse lokale forhold. Vi finder ikke at der er fremført argumenter som 

tilsiger at ændre på disse eksisterende forhold. 

 

Vi henleder også opmærksomheden på at Tangeværket har tinglyst vejret af vejen gennem Åbo og 

som vi er vidende ønsker Tangeværket ikke at frasige sig denne tinglyste ret. 

 

Vi forventer at forslaget om at nedlægge vejen gennem Åbo afvises. 

 

Vi har af bedste evne forsøgt at fremføre vores bemærkninger og har indtil nu ikke fundet det 

nødvendigt at rådføre os juridisk men forbeholder os retten til eventuelt at gøre dette. 

 

 

 

 

Med venlig hilsen. 

 

 

Jens Peter Søgaard  Karsten Sølvsten Jørn Petersen 

 

 

Jørn Mortensen  Ejvind Jensen Lars Henrik Pedersen 

  



Bilag 1. 
Indscannet afsnit fra tinglyst dokument 70_A_347 om vejret gennem Åbo. 

 

 

 

  



Bilag 2. 
Kort med den del af vejen der går gennem matriklen 17i. Denne matrikel er ikke en del af Åbo. 

 

 

Bilag 3. 
Oversigtskort med de broer som nyligt er etableret for at skabe et velfungerende net af stier og 

adgang til rekreative områder. 

 

  



Bilag 4. 
Kort der viser at den foreslåede alternative vej ikke er hensigtsmæssig. 

 

 

Bilag 5. 
Kort med de områder hvor der allerede i dag er etableret blandingsskov med vildtplantninger mm.

 



Bilag 6. 
Foto med eksempel på vejens beskaffenhed forbi lavt område ved eng. 

 

 

Bilag 7. 
Kort med placering af rede og mark hvor ørnene fouragerer. 

 


